
 

VOORSTEL

Voorstel
1. Het college te adviseren over het voornemen om de methodiek van de beschermde 

bomenlijst uit te breiden tot een groot deel van Hilversum.

Samenvatting
Eind 2018 is het velbeleid voor particuliere bomen in Hilversum Noord aangepast. Er is in deze wijk na 
uitgebreide participatie een beschermde bomenlijst vastgesteld. In dit gebied zijn sinds 1 december 2018 
alleen particuliere bomen op de beschermde bomenlijst nog vergunningplichtig, alle andere particuliere 
bomen mogen zonder vergunning gekapt worden. Deze pilot is uitgevoerd om te oefenen met het loslaten 
van regels in het kader van het programma Omgevingswet.
De uitkomsten van de pilot zijn positief. Inwoners blijken goed in staat zorg te dragen voor het behoud 
van groen in de wijk. De kwaliteit van het groen is niet achteruitgegaan en inwoners hebben niet meer dan 
anders bomen gekapt. Wel was het opstellen van een beschermde bomenlijst een erg arbeidsintensief 
proces. Op basis van de positieve uitkomsten van de pilot ligt het uitbreiden van de pilot tot een groot deel 
van Hilversum voor de hand. 

Inleiding
In 2021 treedt de Omgevingswet in werking. Het doel van de wet is het vereenvoudigen van het 
omgevingsrecht. Op termijn worden de regels over het velbeleid ook onderdeel van het (definitieve) 
Omgevingsplan. De rol van de overheid verandert van toetsen en controleren, in regelluw faciliteren. Om 
te bepalen of en in welke mate we binnen Hilversum regels willen en kunnen loslaten, is in 2018 besloten 
de pilot velbeleid in Hilversum Noord te starten. 
De APV van de gemeente schrijft voor dat voor iedere boom met een diameter van > 30 cm die een 
inwoner wil kappen, een vergunning dient te worden aangevraagd. De ambtelijke organisatie besteedt 
gemiddeld vier uur aan de beoordeling van een dergelijke aanvraag en verleent in maar liefst 90% van de 
gevallen de vergunning. Kortom, een relatief tijdsintensieve activiteit voor een verzoek dat in het 
overgrote merendeel van de gevallen wordt gehonoreerd. Vanuit die redenatie is het velbeleid een logische 
keuze voor een experiment voor het verlagen van de regeldruk. 
De gemeenteraad heeft op 26 september 2018 ingestemd met de uitvoering van de pilot velbeleid, waarna 
deze op 1 december 2018 officieel is gestart. Bij de start van de pilot is aan de gemeenteraad toegezegd in 
het najaar van 2019 de uitkomsten van de pilot met de raad te delen. De voorliggende evaluatie is hiervan 
de uitwerking. 

Probleemstelling/doel
Op basis van de uitkomsten van de pilot te kiezen om de methodiek van de beschermde bomenlijst 
gefaseerd te gaan toepassen voor een groot deel van Hilversum. 
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Hilversum Noord is gekozen als pilotgebied omdat het een gevarieerd en divers (groen)beeld laat zien 
voor wat betreft tuin- en woningtype. Daardoor is Noord een goed gemiddelde binnen de verschillende 
wijken in Hilversum.

Samen met inwoners van Hilversum Noord heeft de gemeente een lijst met waardevolle particuliere 
bomen opgesteld. De definitieve lijst kwam uit op 157 particuliere bomen die niet zonder vergunning 
gekapt mogen worden. Alle andere particuliere bomen mogen wél zonder vergunning gekapt worden. 

Naast particuliere bomen bestaan er ook gemeentelijke bomen. Deze bomen zijn eigendom van en in 
beheer bij de gemeente Hilversum en worden gezien als bepalend voor het straatbeeld. Ze zijn daarmee 
geen onderdeel van de pilot. 

In het kader van de pilot is er in de eerste 6 maanden frequent een buurtschouw gehouden door een 
boomdeskundige van de gemeente. Deze boomdeskundige had als taak in beeld te brengen of er (veel) 
bomen gekapt worden nu dat zonder de aanvraag van een vergunning is toegestaan. Ook controleerde de 
boomdeskundige of er geen bomen van de beschermde bomenlijst zonder vergunning zijn gekapt.

De hoofdvragen die de gemeente in de pilot heeft willen beantwoorden zijn: 
1. Welke invloed heeft het loslaten van de regels voor het kappen van bomen op het groen 

(groenbeleving, doelstellingen uit het groenbeleid en de hoeveelheid particulier groen in de wijk)? 
2. Wat is het effect van het loslaten van de regels op de ambtelijke organisatie (een specifieke vraag 

die door de raad voorafgaand aan de pilot werd gevraagd mee te nemen)?
3. Welke rol zou voorbescherming kunnen spelen in de verdere uitrol van de pilot? 

Evaluatie vraag 1: de invloed van het loslaten van de regels op het groen? 
Er zijn gedurende de pilot (tot aan half augustus 2019) geen aanvragen ingediend voor het kappen van een 
boom die op de beschermde bomenlijst staan. Ook zijn er geen bomen van de lijst illegaal gekapt. Een 
regelmatig uitgevoerde buurtschouw wijst uit dat er geen grootschalige kap van vergunningsvrije bomen 
heeft plaatsgevonden, maar dat het groenbeeld grotendeels gelijk is gebleven. 

Op basis hiervan mag geconcludeerd worden dat het versoepelen van de regels niet tot extra kap heeft 
geleid. Daarmee heeft het loslaten van de regels geen invloed gehad op de in het groenbeleid vastgestelde 
doelstellingen: het behoud of versterking van de groene leefomgeving. Wel geeft het een vastgestelde 
beschermde bomenlijst veel duidelijkheid voor inwoners en de gemeentelijke organisatie. 

Welke rol speelden de bewoners?
Bewoners in Noord lijken een sterke betrokkenheid te voelen bij het groen in hun wijk. Dat blijkt ten 
eerste uit het feit dat er geen extra kap heeft plaatsgevonden bij het loslaten van de regels. Ook werden er 
in het kader van de pilot in december 2018 gratis bomen verstrekt aan inwoners van de wijk. 
Buurtbewoners hebben de zorg hiervoor enthousiast opgepakt. Klachten uit de wijk waren er nauwelijks. 
Slechts een enkele bewoner vond het tegenvallend dat een vergunningvrije boom in een buurtuin werd 
gekapt.

Ook bij het opstellen van de beschermde bomenlijst was de betrokkenheid merkbaar. In een intensief 
participatieproces werden door inwoners veel meer bomen ter bescherming aangewezen dan door de 
landschapsarchitect en bomendeskundige van de gemeente noodzakelijk werd geacht. De hieruit te leren 
les is positief en passend in de geest van de Omgevingswet: inwoners met zeggenschap over hun eigen 
leefomgeving kunnen tot andere conclusies (in dit geval: over het belang van groen in hun wijk) komen 
dan de inschatting van de overheid.

Bij de uitvoering van de pilot is ook nauw aansluiting gezocht bij de doelstellingen van het 
Groenbeleidsplan (M18-76). Door gemeentelijke bomen uit te sluiten van de pilot en beeldbepalende 
bomen op te nemen op de beschermde bomenlijst is gezorgd dat de groenstructuur en de tuinstadgedachte 
in tact blijft. Gedurende de pilot is ook extra aandacht voor groen gevraagd o.a. door de uitgifte van gratis 
bomen. Bij de keuze van deze bomen is rekening gehouden met de beperkte oppervlakte van veel tuinen in 
Hilversum Noord. Bovenal hebben we gemerkt dat het intensieve participatietraject heeft gezorgd voor 
veel betrokkenheid en heeft de kennis bij bewoners over het belang groen in de wijk vergroot. Uit het 
wijkbudget is ook een tuincursus voor en door bewoners ondersteund. Met het puntensysteem uit het 
huidige velbeleid konden de door bewoners aangedragen bomen voor de beschermde bomenlijst op 



gefundeerde wijze wel of toch niet worden opgenomen in de lijst. Dit heeft overigens geleid tot het 
opnemen op de lijst van een aantal bomen, die onder het gemeentelijke velbeleid vergunningvrij zouden 
zijn geweest. 

Evaluatie vraag 2: Wat is het effect van het loslaten van de regels op de ambtelijke 
organisatie?
In Hilversum Noord werden voorafgaand aan de pilot circa 20 kapvergunningen per jaar aangevraagd. 
Rekenend met een beoordelingstijd van ongeveer vier uur per vergunning, komt dat uit op 80 uren per jaar 
voor Hilversum Noord. In 2019 zijn (tot aan augustus) geen kapvergunningen in de wijk aangevraagd. In 
die zin lijkt het hebben van een beschermde bomenlijst de efficiëntie binnen de organisatie te vergroten. 
Of dit ook een garantie naar de toekomst is voor minder vergunningsaanvragen, is lastig in te schatten. 
Daarnaast moet een eenmaal gevormde beschermde bomenlijst regelmatig worden geactualiseerd.

Het opstellen van de beschermde bomenlijst en het communiceren over de pilot was een zeer 
arbeidsintensief traject. In totaal zijn er vanuit de gemeente circa 400 uur in het project gaan zitten. Deze 
uren zijn met name besteed aan het organiseren en uitvoeren van buurtwandelingen, het beoordelen van 
voorgedragen bomen voor de beschermde bomenlijst, overleggen in en extern en het communiceren over 
de pilot. Ook is een deel van de uren gebruikt voor het uitzoeken van de regels rondom voorbescherming 
en het opstellen van de evaluatie. Indien wordt gekozen voor het opstellen van een beschermde bomenlijst 
zal dit dus ook voor andere wijken een forse capaciteitsinzet vragen. In de pilot zijn deze uren voor 
ongeveer een derde bekostigd vanuit het programma Omgevingswet en verder is dit in de lijnorganisatie 
opgevangen. Het gaat hierbij o.a. om de inzet vanuit de buurtcoördinator, juridische advisering en 
groenbeleid. 

Evaluatie vraag 3: Welke rol zou voorbescherming kunnen spelen in de verdere 
uitrol van de pilot? 
Met Motie 18-77 heeft de raad gevraagd bij de evaluatie ook na te gaan of en hoe ‘voorbescherming’ kan 
worden uitgewerkt. Voorbescherming betekent dat een boom ook beschermd is tijdens de periode die 
nodig is om te beoordelen  of een boom wel of niet beschermenswaardig is. Voorbescherming houdt dus 
in dat een boom vergunningplichtig wordt zodra de gemeente de eigenaar heeft geïnformeerd dat er zo’n 
onderzoek plaatsvindt. De meeste gemeenten die werken met een bomenlijst hanteren geen 
voorbescherming. Eén van de redenen hiervoor is dat oneigenlijk gebruik van een dergelijke regeling goed 
denkbaar is, waardoor gebiedsontwikkelingen ernstige vertraging kunnen oplopen. Uit de inventarisatie 
blijkt dat voorbescherming nog wel eens van belang is geweest tijdens het proces van totstandkoming van 
een beschermde bomenlijst. In de Hilversumse context zijn ook bij een uitrol van de beschermde 
bomenlijst de bomen echter al beschermd door het huidige velbeleid tot het moment dat de beschermde 
bomenlijst is vastgesteld. Daarom wordt geadviseerd om geen algemene voorbeschermingsregels op te 
nemen in de APV. 

Indien wordt gekozen voor een verdere uitrol van de pilot dient de beschermde bomenlijst ook periodiek te 
worden geactualiseerd. Het is mogelijk wel verstandig om op te nemen dat voorbescherming geldt op het 
moment van periodieke actualisatie van de beschermde bomenlijst Ook bij een actualisatie worden immers 
net als in de pilot belanghebbenden betrokken en om input gevraagd. 

Hoe verder met het velbeleid?
De ervaringen met de pilot zijn overwegend positief. Het hebben van minder regels zorgt niet voor een 
afname in het groen en inwoners laten zien betrokken en verantwoordelijk met hun leefomgeving om te 
gaan. Bovendien bleek dat toen de beschermde bomenlijst eenmaal was vastgesteld, er geen vergunningen 
meer zijn aangevraagd. Dit zorgt voor een besparing in tijd voor de ambtelijke organisatie en voor 
inwoners. Het hebben van een beschermde bomenlijst is voor inwoners ook heel duidelijk. Een boom op 
de lijst mag in principe niet gekapt worden. 

Op basis van de uitkomsten van de pilot ligt het uitrollen van de methodiek naar een groot deel voor 
Hilversum voor de hand. Het opschalen van de pilot betekent dat er ook in andere wijken op basis van 
participatietrajecten een beschermde bomenlijst wordt opgesteld. Een uitzondering geldt voor wijken zoals 
het Noordwestelijk villagebied, Utrechtseweg e.o. en West-Indiëbuurt. Hier ligt het opstellen van een 
beschermde bomenlijst niet voor de hand, omdat dit zeer veel bomen zal betreffen. Opgestelde 



bomenlijsten worden periodiekgeactualiseerd. Via de website van de gemeente wordt inzicht gegeven in 
welke bomen op de beschermde bomenlijst van de gemeente staan. 

Argumenten 
Een beschermde bomenlijst geeft meer duidelijkheid aan inwoners en eigenaren van particuliere bomen en 
vermindert voor particuliere eigenaren de administratieve lasten. Het opstellen van een beschermde 
bomenlijst past ook bij het gedachtengoed van de Omgevingswet waarbij inwoners meer invloed krijgen 
op hun eigen directe leefomgeving en waarbij vaker dan nu voor algemene regels in plaats van 
vergunningen wordt gekozen. 

Kanttekeningen
Het komen tot een goede beschermde bomenlijst is een arbeidsintensief proces, die de efficiëntiebesparing 
op vergunningsaanvragen teniet doet. Zonder dat het nader uitgewerkt is, is wel duidelijk dat het 
opschalen van de pilot financiële consequenties heeft. Enerzijds doordat er extra capaciteit nodig is voor 
het opstellen van de beschermde bomenlijsten en anderzijds omdat er minder vergunningen worden 
afgegeven (derving legesinkomsten). De totale capaciteitsinzet voor het pilot gebied besloeg circa 400 uur. 
Indien wordt gekozen voor uitrollen zullen deze uren moeten worden vrijgemaakt. Met deze uren is nu 
geen rekening gehouden binnen de bestaande capaciteit van de organisatie. Uiteraard kan een uitrol 
gefaseerd plaatsvinden, waarbij bijvoorbeeld elk jaar een wijk wordt opgepakt. Nadat beschermde 
bomenlijsten zijn opgesteld zullen deze vervolgens ongeveer eens per vijf jaar geactualiseerd dienen te 
worden. 

Een alternatief is te kiezen voor het versoepelen van de regels velbeleid. Voordeel hiervan is dat net als bij 
een uitrol meer bomen vergunningvrij worden, maar het geen capaciteit vraagt. Het vergunningenregime 
blijft in dit scenario in werking voor een groter bomenbestand dan bij een beschermde bomenlijst, maar 
het wordt duidelijker wanneer een inwoner een boom mag kappen. Er komt een checklist waarop een 
inwoner eenvoudig kan zien of een vergunning nodig is of niet. Soepelere regels kunnen bijvoorbeeld zijn: 
kappen in tuinen van minder dan 50 vierkante meter wordt vergunningsvrij of bomen die minder dan 3 
meter van de voor- of achtergevel staan. Ook zou de stamdiameter verruimd kunnen worden van ‘kleiner 
dan 30 cm is vergunningsvrij’, naar ‘kleiner dan 40 cm is vergunningsvrij.’ Versoepelen van deze regels 
zal zorgen voor minder vergunningaanvragen en een efficiëntere werkwijze voor de organisatie. 

Financiën, middelen & capaciteit
Uitrol van de systematiek van een beschermde bomenlijst betekent een gemiddelde tijdsinzet van circa 
400 uur per wijk. Deze ureninzet is verdeeld over verschillende functies uiteenlopend van 
boomdeskundige, BuCo, communicatie, Vastgoed & Geoinformatie en Publiekszaken. 

Nadat een beschermde bomenlijst is opgesteld bespaart dit ook inzet van ambtelijke uren en geeft het 
bovenal inwoners meer en sneller duidelijkheid. In de periode 2016-2018 werden er jaarlijks gemiddeld 
bijna 300 kapvergunningen ingediend. Ruim de helft (56%) zijn aanvragen uit Zuidoost en Noordwest, 
gebieden waarvoor geen beschermde bomenlijst wordt opgesteld. Daarnaast zullen we 
kapvergunningaanvragen krijgen voor bomen die wel op een beschermde bomenlijst staan. Van de huidige 
300 aangevraagde vergunningen per jaar blijven er straks dus circa 200 over. Aangezien er gemiddeld 4 
uur ambtelijk besteed wordt aan het beoordelen van een kapververgunning leidt dit wel jaarlijks tot een 
besparing van circa 400 uur (= 100 vergunningen minder * 4 uur per vergunning).

Uitvoering
Indien na advisering door de commissie wordt gekozen voor een uitrol van de methodiek van de 
beschermde bomenlijst zal een plan van aanpak worden opgesteld. In dit plan van aanpak is aandacht voor 
welke wijken / buurten in beschouwing worden genomen, welke fasering hierbij wordt voorgesteld en 
welke werkwijze wordt gehanteerd. Zoals gezegd lijkt het logisch om woonwijken met een zeer groot 
aantal particuliere bomen uit te sluiten (o.a. Villagebied, Utrechtseweg. ABC buurt en Monnikenberg). Bij 
de uitrol zal per wijk steeds eerst een voorlopige beschermde bomenlijst worden opgesteld en vervolgens 
zal dit met de buurt worden besproken. Vervolgens dienen de tijdens de participatie opgehaalde ideeën 



(voor extra of minder beschermde bomen) te worden beoordeeld. De uiteindelijke beschermde bomenlijst 
wordt per buurt of wijk door het college vastgesteld en vervolgens gepubliceerd. 
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